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  Tak kamarádi…u tichly nám jímavé vánoční písně, svařáky a punče jsou dopity a 

poslední drobečky z vanilkových rohlíčků a jiného cukroví jsou nabídnuty v krmítkách 

hladovým ptákům. Ty svátky obžerství máme (snad) šťastně za sebou a nezbývá nám 

než se nadechnout a vykročit do dalšího roku, do neznáma skrývajícího se před námi. 

Třeba ne všichni se zase za rok šťastně sejdeme, ale co na tom? Zatím jsme si v klidu 

odmávli ty první dny, tak se od nich zkusme odpíchnout. To nejtemnější období roku 

máme za sebou, alespoň kalendářově – po 

prosincovém slunovratu už jsou dny delší – a 

my víme, že něco starého skončilo a něco nové 

začíná. Hlavně se nezbláznit ze světa, který se 

řítí sám neví kam a čím dál víc připomíná 

letadlo bez pilota. Rada starších, vedoucí naši 

společnost, je zdá se totálně neschopná, ale co 

s ní? Tradiční model defenestrace, jakkoliv 

populární a v poslední době propagovaný, se 

zatím nikdy neosvědčil. 

   Staré latinské pořekadlo říká: „Historia 

magistra vitae,“ nebo-li, že se máme z 

minulosti poučit a ne-li, budeme odsouzeni 

k tomu si ji zopakovat. Mám stále větší pocit, 

že se k tomu v současniosti blížíme. Díváte-li se 

totiž na různě zveřejňované ankety nemůžete 

netrpět nevědomostmi svých spoluobčanů o 

věcech minulých a to i těch historicky 

zásadních. Jak jinak si vysvětlit to množství vítačů a chcimírů, neschopnmých se poučit 

z chyb minulosti? S otevřenou náručí stojí na hranicích a radují se z přílivu 

pologramotných davů, nesoucích s sebou zmatek, nesvobodu, terorismus a nemoci? 



Jenže když v r. 1618 nespokojení čeští stavové vyházeli z oken Pražského hradu 

neoblíbené místodržící, mělo to za důsledek hrůzy třicetileté války a kolaps celé 

společnosti. Co s tím dnes? Snad se tu podbízí poučení, že bychom politiky a jinak 

smýšlející z oken vyhazovat neměli (navíc máme-li tu henten oný demokráciu) jakkoliv 

to zní nepopulárně. Většinou to vždy přineslo víc problémů, než kolik se jich mělo 

vyřešit. 

   Za španělské reconquisty vznikla inkvizice hledající všemožné kacíře – tedy všechny 

ty, kdož se podle jejích představ odkláněli od života řádných souvěrců. Výsledkem byla 

atmosféra strachu a hrůzy, která mnohde přetrvává dodnes. Vychovala si totiž skvělé 

následovníkyv podobě totalitních 

společností, jejíž nohsledové jsou tu dodnes. 

   Poučení pro nás? Jen se rozhlédněte a 

uvidíte kolik už je tu zase výzev na udávání 

lidí kolem nás. Nečiňme tak. Ať už se svými 

sousedy, kolegy či názorovými oponenty 

máte jakkoliv komplikované vztahy. Ono by 

se totiž snadno mohlo stát, že příště 

inkvizitor vyrazí vaše dveře a uličkou hanby 

poběžíte vy…. 

   To už je ale odbočka někam co na tyto 

stránky vlastně nepatří. Radujme se spíše z toho, že už je tu konečně zase Jižan se všemi 

svými „moudry,“ která je dobře pročítat u teplých kamen a s hrnkem grogu. Ano. Právě 

VAŠE příspěvky jsou možná právě to, co dělá Jižana (teď si budu možná trochu lhát do 

vlastní kapsy) tak čtivým a troufám si říci, že i oblíbeným a že vás ještě neomrzel. To 

píši s pokorou a srdcem na dlani. 

   Tak po nezvykle delší pauze jste se tedy 

konečně dočkali. Dobrou zprávou pro vás, 

ale především pro mne je to, že se šamani a 

zaříkávači ve špitále na poslední chvíli 

rozhodli, že jejich služeb zatím nepotřebuji 

a tak nás čeká další společná vandrovní 

sezona. A snažíce se alespoň částečně 

napravit skluz uplynulých týdnů, tak na 

následujících stránkách najdtete i částečné 

doplnění z vašich mailů a snad nebude vadit, 

že už nejsou zrovna časově aktuální. 

   Leden už tedy řádně zabušil na dveře a  

období nových začátků už úevně drží ve 

svých rukou paní Zima. A jaký byl vlastně 

její začátek? Možná, že ne zcela přesně podle 

vašich představ, ale není radno házet flintu 

do žita – což ostatně v lednu stejně nejde. Pamětníkům se snad stýská po pořádně 



zasněžené krajině a já se jim nedivím. Zima už není dávno taková, jak ji maloval pan 

Lada. Ten by si asi dnes zoufal… i když … i když to vlastně také není tak docela pravda. 

Ta bílá nadílka z kraje prosince v mnohých z nás jistě probudilo vzpomínky na dětství. 

Máme za sebou i první tuhé mrazy, ale klídek. Než přijde jaro ještě nás další čekají. A 

třeba, kdo ví? Třeba právě teď už venku možná krajinu zastřel padající sníh a šedá 

sněhová mračna, stále více zlostně tmavnoucí ohlašují nejen konec dne, ale přináší i tu 

kýženou chumelenici co příroda tak potřebuje. Radujte se když vám vločky dopadají na 

tvář. Mám je rád a neodvracím obličej. Sníh sice bývá pichlavý, tvrdý a šustivý, ale umí 

být i laskavý a tak se nebojte tu tvář nastavit. 

   No, tak vám do toho ledna přeji totální vypnutí nesvorností a zbytečných přízemních 

starostí a hlavně čirou radost z kamarádského kruhu a našich písniček. Svou svobodu si 

hledejte a nacházejte i v totálních maličkostech a Pajda dej, ať vás to totálně zasáhne…! 

 

 

                                               

LÁDÍNKŮV REJŠTEJN 
    Tak už je to pětatřicet let co vandrů chtivé hejno 

kamarádů vyráží pod Ládínovým velením objevovat krásy 

Šumavy. Tlupa to neuspořádaná, sestavená z přehršle 

trampíků různých osad i samotářů, nicméně v botkách lačně 

se těšících na konzumaci dalších kilometrů. A těch se jim už 



celá desetiletí dostává 

měrou vrchovanou. 

Krajánek Ládík – 

mnohými třeba pasován 

do čestné funkce 

„krajského“ kuchaře 

pro svou schopnost 

uvařit kdekoliv komuko- 

liv cokoliv, má i nos 

dobrého horského vůdce 

a vodí kamarády na 

místa více i méně vzdálená. 

Jeho trasy bývají stejně 

náročné jako kvalitní. Letos 

se např. táhlo od 

Žichovického (či chcete-li 

Čimického) jezírka do 

Rejštejna a pak přes 

Kašperky do Amálina údolí 

a kolem Losenice zpět na 

tradiční základnu v Černé 

růži, kde  pak protivínští 

kamarádi z Černého havrana 

odpálili řáckou porci trampských songů. Šumava má 

takové poutníky ráda a snad i proto se jim ukázala tu 

svou přívětivější tvář a než se sama 

uložila k zimnímu spánku jistě si 

v duchu přála, aby tuhle zajímavou 

zelenou hordu vídala i v dalších letech…. 

 

 

 



             LEGENDÁRNÍ FOTO 

 

   Dnes již legendární fotka na níž je tramp 

susárnou je od VLADÍMA POLÁKA – 

MEXE (graficky upravená Mikim 

Ryvolou). Poprvé vyšla v časdopisu TRAIL 

Č.2/ 1970 (vycházel v letech 1969 – 70 a 

jeho šéfredaktorem byl Wabi Ryvola). 

   Na fotografii je Miroslav Pazdera (1938 – 

2017) – Mirda – fotograf a autor fotek pro 

knihu Jaroslava Vejvody (vlastním jménem 

Jaroslav Marek) Jak zapálit mokrý dřeva, 

jinak také člen Tramp Clubu v Basileji. Později (v r. 1971) se této motiv objevil i na 

obálce knihy Encyklopedie táborníka, od skauta Mirko Vosátky. 

To bylo poněkud paradoxní, protože Vladimír Polák (1937- 

1990) už tři roky předtím emigroval do městečka Olten poblíž 

Basileje ve Švýcarsku. 

   V exilu se Mex stal organizátorem trampských potlachů a 

slezin ve Švýcarsku i v Evropě. V Basileji založil v listopadu 1989 

Občanské fórum Trampové, jehož logo navrhl Vladimír Arnold 

– Zkumavka (1943 – 2018) a zajistil zásilku tiskáren a dalšího 

materiálu pro Koordinační centrum Občanského fóra v Praze. Mex zemřel v r. 1990, 

před chystaným návratem do vlasti…. 

                                                             FB – Petr Náhlík Vokoun 

 

   FELIXOVI NA DLOUHOU CESTU 

   V prvním prosincovém dni se rodina a 

přátelé přišli do českobudějovické 

obřadní síně rozloučit s Josefem 

Tesařem, kterého trampská komunita 



znala spíše pod přezdívkou Felix. Patřil do 

známé jihočeské osady Hvězda jihu, plné 

dobrých muzikantů, a i Felix uměl hrábnout do 

strun… S kamarádem Talim a Kolenem si pro 

svou vlastní radost občas pořádali písničková 

soaré a v rozšířeném muzikanstkém obsazení 

v předcovidové době i zpěvavá předvánoční 

posezení. Je mi smutno při pomyšlení, že už ho 

nikdy neuslyším hrát, nezasměju se jeho 

specifickému humoru a nepodám si s ním ruku při přání všeho 

nejlepšího do nového roku. Rok 2024 tak už bude bez Felixe, ale 

vzpomínka na něj zůstává i nadále živá…. 

                                                    Hanka   /   foto Tali 

 

 

 VZPOMÍNKOVÁ ZPÍVANÁ VEJPRNICE 
 

   Vzpomínky jsou to, co nás životem 

stále doprovází a mnohdy i jediné co 

nám zbývá z předešlých časů. 

Vzpomínky na rodiče, na dětství, na 

školu… a neméně důležité jsou i ty na 

kamarády. V dušičkovém čase pak 

obzvláště. I proto – letos již po dvaatřicáté 

– uspořádaly trampské osady Skalní orel a 

Weekend ve Vejprnicích Vzpomínkou 

zpívanou, slezinu pro všechny kdož se 

chtějí sejít na pokec, připomenout si ty co 

už mají za sebou tu poslední míli a také si 

si zanotovat písničky co připomenou 

mládí. A kdo ví za jak dlouho přijde náš 



čas a naše fotka bude přiložena k improvizované vzpomínkové výstavce… 

 

 

 

 

         PODZIMNÍ 

SLZY Z DOBČIC 
 

   Netradičním obřadem se širší veřejnost 

rozloučila s VLADIMÍREM ZÁLUSKÝM, 

zaklůadatelem a provozovatelem Muzea US 

Army z období druhé světové války, o první 

listopadové sobotě přímo před budovou 

Dobčické tvrze a posléze i v jejích 

prostorách. Vladimír, který v tomto období 

dovršil osmdesátku, zemřel na následky 

tragické dopravní nehody, při níž přišel o 

život i jeho zahraniční host. 

   K rozloučení s Vladimírem pod širým 

nebem se sjela řada jeho přátel jak ze 

Spolku přátel vojenské historie a Jeep 

Clubu, tak i několik jeho osobních přátel z řad trempů a 

hudebníků, kteří bývali jeho občasnými hosty. Přítomen 

byl i vyslanec americké ambasády, který, stejně jako 

zástupci jmenovaných spolků a starosta Dobčic, pronesli 

několik slov při decentním ceremoniálu před branou tvrze. 

   Co bude dál s muzeem? Bylo by škoda tyto nevšední 

sbírky americké výzbroje a výstroje      (Dobčická tvrz - 

Muzeum vybavení americké armády v roce 1945 | Gigaplaces.com)  

z druhé světové války, které Vladimír sbíral a dopravil z USA do Čech na vlastní 

náklady, byly zapomenuty. Proto všichni skálopevně věří, že muzeum bude pokračovat i 

nadále – snad již po této zimě – i když už bohužel bez Vladimírových obsáhlých a 

zasvěcených komentářů… 

                                                               -hh- 

 

 

 

https://www.gigaplaces.com/clanek-dobcicka-tvrz/
https://www.gigaplaces.com/clanek-dobcicka-tvrz/
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 LUCKY JIM UŽ DOPUTOVAL 
 

   K podzimnímu času se váže i odchod 

trampa a dobrodruha Václava Šťastného, 

kterého zejména trampští emigranti za 

mořem znali pod přezdívkou Lucky Jim. 

Zviditelnil se svými dobrodružnými 



cestami a neuvěřitelnými příběhy z putování po Kanadě, které pak vložil do své knihy 

Kanadské bloudění (vyšla 1997). 

Když jsem se s ním v zámoří setkala poprvé, měla jsem z jeho 

vyprávění pocit, že si vymýšlí a přehání. Teprve později jsem 

zjistila, že je skutečně tak trochu novodobým Eslymo Welzlem či 

Jackem Londonem. Byl úžasný pábitel a co mne nejvíc zaujalo, že 

se ve svých vyprávěních nedělal lepší, nešetřil sebe ani své jednání 

v různých vyhrocených situacích, pravdivě líčil i nepříznivé 

okamžiky a nevykonstruovával omluvné 

důvody pro své průšvihy, netajil se se svou 

příchylností k alkoholu. 

   V devatenácti odešel za Velkou louži a užíval si 

volnosti plnými doušky. Zažil spoustu dobrodružství, 

vzestupů i pádů, naplňoval si své trampské sny i za 

cenu ztrát. Dokonce se ve zralém věku oženil s prima 

holkou, rovněž příslušející k trampskému hejnu. 

   Jeho osud se naplnil v podzimních dnech minulého 

roku – bylo mu 74 roků. Vždycky jsem si říkala, že by 

stálo za to natočit o jeho životě film – syrový, pravdivý, nepřikrášlený… Ale třeba se 

tato představa ještě někdy naplní. 

                                                                                                              Hanka 

                                    Kanadské bloudění | empepa.net 

 

           TRAPSAVECKÁ SLEZINA 

 

   Obvyklé setkání trampských psavců na těnovické faře se tentokrát konalo trochu 

v předstihu, a to již o prvním listopadovém víkendu. A poněkud odlišně jsem pojala 

letos svou účast i já, protože jsem tomuto setkání věnovala na rozdíl od minulých let 

pátek místo klasické soboty. 

   Pátek je v tomto případě totiž zasvěcen 

výhradně muzice a ani tentokrát tomu nebylo 

jinak. A já byla v sedmém nebi, protože jsem 

několik hodin mohla naslouchat písničkám 

Bédi Šedifky, kterého později doprovodila také 

Bouřka, takže jsme si krásných tónů a textů 

užili opravdu vrchovatě. A zněly mi v uších 

ještě při usínání. 

   Buhužel jsem tzentokrát nebyla přítomná 

sobotnímu čtení iterárních příspěvků na téma 

Trampové a sníh, ale utišuji se tím, že si 

zmíněné práce svých trampských kolegů přečtu 

posléze v obvyklém sborníčku, který pravidelně 

http://empepa.net/2011/12/06/kanadske-bloudeni/comment-page-1/


připravuje Hafran, stejně jako tuto tradiční trapsaveckou slezinu. 

   Jedním z diskutovaných témat ovšem bylo padesáté výročí Trapsavce, které připadá 

již na příští rok. Touto nejstarší literární soutěží, pořádanou bez pomoci jakýchkoliv 

institucí a podpor, prošly doslova tisíce autorů, z nichž mnozí se v tomto směru prosadili 

i mimo trampskou lajnu. Pro toto kulaté jubileum je také připravován obsáhlý sborník 

a mimořádná výstava se spoustou zajímavostí, na což se těším už dnes… 

                                                                  Hanka 

 

 

          PSI NEJSOU JEN PSI 

 

   I když se to možná někomu nelíbí, tak 

k trampingu vždycky patřili, patří a budou patřit i 

psi. Mým životem jich také mnoho prošlo.Ať už to 

byli psi mých kamarádů nebo mí vlastní. Avšechny 

jsem miloval. Jejich štěkot na ranním campu, první 

čurači a nespavci… nikdy mi nevadili. Mockrát mě 

hřáli v noci ve spacáku… ano i o něj jsem se dělil 

když bylo třeba se svým ovčákem. Nevadilo mi ani 

když ukradli a sežrali něco ze žracáku nebo mi 

pomočili usárnu. Nikdy jsem se proto na ně nezlobil. 

Většina z nich už je ve psím nebi a když na 

ně vzpomínám cítím tlak v očích. Přitom je 

někdy až k nevíře, že existují lidé, kteří psy 

nemají rádi. Samozřejmě to z takových 

nedělá nepřátelské a zlé osoby, ale možná, že 

kdyby se pořádně podívali do těch 

roztomilých psích očí, věřím, že by jejich 

srdce roztála. 

   Ne nadarmo se o psech říká, že jsou 

nejlepším přítelem člověka. Má to hned 

několik důvodů. Jsou spolehliví, když jsou 

dobře vychovaní tak poslušní a umí dát najevo, když někoho milují. Jsou zkrátka 

upřímní a okamžitě na nich poznáte, co si o vás myslí. Jsou věrní. 

   Psi vás doprovázejí pouze část vašeho života, vy jste však jejich životem celým. Když 

jste si jejednou vybrali, máte je u sebe už navždy. Kdyby žili tak dlouho jako lidé, 

mohlůi bychom si být jisti tím, že máte přítele na celý život. Vždy, když jdete v noci na 

záchod, jdou s vámi. Když máte noční můry jsou s vámi. Jsou s vámi, i když vás někdo 

ranní. Kdykoliv vám podají „pomocnou ruku,“ je ovšem na vás jak a jestli ji přijmete. 



   V psovi nevidím zvíře. Vidím živou bytost jako jsem 

já, kamaráda, duši, která soucítí, zná náklonnost i 

strach a zaslouží si stejnou úctu jako kdokoliv jiný. Tak 

to vidím a tak to cítím… 

   Všichni si myslí, že andělé mají křídla – ti šťastnější 

z nás vědí, že mají čtyři tlapky. Pes je jedinýanděl na 

světě, který vedle vás kráčí a vy máte šanci se ho několik 

let dotýkat. Kráčí vedle vás a neptají se jak daleko jdete 

nebo jak obtížné to bude. Prostě, i bez bot, jdou s vámi 

na každé cestě. Nelžou, nepodvedou, neopustí a v jejích 

očích stojí psáno: „Já tě budu stále milovat.“Bez ohledu jak jste talentovaný, bohatý 

nebo inteligentní. Psi jsou léčitelé. Jsou osvícení. Žijí mnohem krásnějším životem než 

lidé. Zatímco my si lámeme hlavu co se svým 

životem, psi chtějí jen dávat a dostávat lásku. 

Z toho, jak zacházíte se svým psem poznám 

všechno, co o vás potřebuji vědět Pes není jen 

nějaký mazlíček. Můj pes je má rodina. 

   Přicházejí do našeho života, aby nás učili o 

lásce a odcházejí, aby nás učili o ztrátě. Nový 

pes nikdy nenahradí toho starého. Pouze rozšíří 

vaše srdce. Pokud jste milovali mnoho psů, pak 

je vaše srdce obrovské. 

   A když odejdou a oči už je nevidí, tosrdce ví, 

že jsou stále s vámi. A až jednou, naposledy usnete i vy, už dopředu víte, že tam NĚKDE 

na vás čekají…… 

 

                                                                                  Jožin 

  KAMARÁD SVATEJ MIKI… 

 

   Mezi různými vašemi současnými 

maily lze najít i ten, který nabízí  fotky 

z Mikulášské zábavy pořádané 2.12. 



T.C. Westend – Údolí hadrů 

v hospodě U Menclů v Hatích na 

Brdech. Jak sami vidíte hráli 

Kamarádi Staré řeky, 

Marko Čermák i různé hostovací 

posily. 

++++++++++++++++++++++++++ 

++++++++++++++++++++++++ 

     KDYŽ SEVER VÁLČIL S JIHEM 
 

   Myslím, že opětně nastala ta chvíle, kdy se opět 

společně vydáme do časů zahalených dýmem 

spáleného střelného prachu a po vstupu do nového 

roku si připomeneme, že ani nastalá zima nebyla 

prosta bojů mezi šedými a modrými vojáky. Po 

porážce seveřanů u Chickamaugy však stále ještě 

nebylo vyřešeno zda celkově válku vyhrají vojáci Unie 

nebo síly Kofederace. Čas letí jako splašený a 

kalerndář nám ukazuje že už je to kulatých 160 let kdy 

jsme obě armády zaklesnuté do sebe ve 

vyčerpáv

ajících 

bojích na 

západě, 

kdy 



dostali seveřané řádně na frak opustili v očekávání co bude dále. Federálové byli 

nuceni se nespořádaně stáhnout do Chattanoogy a účinné pronásledování by je jistě 

dorazilo, jenže Bragg opětně nedokázal proměnit jednu ze svých velkých šancí. 

Obsadil nicméně většinu přístupových cest k městu a tím zároveň přerušil Unii 

zásobovací trasy a to byl velký problém. O poslední dodávky jídla je navíc připravil 

nájezd Wheelerovy kavalerie na rozptýlené zásobovací kolony. Co se bude dít dál? 

   Dva posilující sbory (Shermanův a Hookerův) jsoi již naštěstí na cestě. Do toho se 

na východě Lee svým manévrováním snaží Potomackou armádu vymanévrovat. 

Netouží po bitvě, zatím chce jen zamezit dalšímu posilování nepřítele. Přesto 

k několika potyčkám, jakou  byla třeba ta u Bristone Station sem tam dochází. 

V říjnu rovněž dochází k druhému neúspěšnému pokusu o nasazení jižanské 

ponorky – se stejným výsledkem. Při pokusu o torpédový útok v ní zahyne i její 

tvůrce H.N. Hunley. Bližší o akcích tohoto zajímavého podmořského člunu bychom si 

mohli říci něco příště, na přelomu zimy a jara… 

   Posádka v obklíčené Chattanooze dostala mezitím místo přídělů nového velitele. 

Generál Rosencransje pro neschopnost odvolán a nahrazen gmjr. Thomasem, který 

se jako jeden zmála v uplynulé bitvě osvědčil. Na místo dorazil i Grant,k který po 

reorganizaci armády začal velet celé mississipské oblasti. Uplynul konec října a 

jednotka unionistů překvapuje u Lokoout Mountain jižany přeptravující se na 

prámech po řece Tennesee. Rebelové jsou rycjle 

přemoženi a tím je učiněn první krok 

k prolomení obležení Chattanoogy. Ve stejném 

čase Longstreetovi jižané útočí na část 

Hookerových sil, které seuž k městu 

nebezpečně přibližují. Na poslední chvíli ovšem 

neschopný Bragg odvolává jednu z divizí, která 

mu pak bude setsakra chybět. Navíc ve zmatené 

noční řeži se konfederovaným nedaří nepříteli způsobit větší ztráty. Spíše naopak. 

Bragg tak navíc přijde o 20 000 nejlepších vojáků, to když jsou Lontgstreetovy divize 

odveleny ke Knoxvillu. A k dovršení všeho se do města podaří doplout federálnímu 

parníku se zásobami. 

   Po upevnění svých pozic zahájil 23.11. 1863 

Grant útočné operace tím, že nařídil 

Thomasovi obsadit řetězec kopců nedaleko 

Missionary Ridge a Hooker dostal zároveň 

rozkaz vyrazit na Lokoout Mountain. Protože 

už vzbouřenci nedokázali hájit průplav mezi 

řekou a horou, naskýtala se tu tak možnost 

smést je z vrcholku. Bitvu ukončila až tma a 

mlha. Zdálo se, že mlhavé a deštivé počasí 

žádným dalším výraznějším akcím nebude 

přát, nicméně Hookerovi se zatím stále daří. 



Snad mu nahrálo i to, že se Bragg nepromyšleně zbavuje další divize a nesmyslně ji 

odesílá na pomoc Longstreetovi ke Knoxville. 

   Ráno 25.11. se jižané postupně soustřeďují na Misionářském hřebeni. Grant ví, že 

přímý útok ma trojitou linii zákopů by byl sebevražedný a rozhoduje se postupovat 

částečnými obchvaty. V 11.00 hodin začíná Shermann mohutný útok na rebelské 

pravé křídlo, ale Cleburnova konfederační linie se drží. Vlevo postupuje Hooker, ale 

narazí na říčku Chatanooga se spálenými mosty. Grant tedy posílá další dvě divize 

přímo na střed s tím, aby otestovaly jeho sílu. Věří, že 

Bragg je oslabil, aby posílil svá křídla. 

   Federální útok se přežene přes první zákopy a 

přestože je to v rozporu s danými rozkazy, povzbuzeni 

úspěchem pokračují vojáci dál vzhůru na hřeben. 

Teennesská armáda dostává nečekaný  úder a její 

střed  se  hroutí.  Ačkoliv  Grant  zpočátku  

zuří, že není dbáno jeho rozkazů, 

nakonec se rozhoduje útok podpořit. 

Pravé křídlo s Cleburnem a Hardeem se 

stále drží, ale pak už to netrvá dlouho a 

jejich úkolem se stává hlavně krýt 

jižanský ústup do Daltonu. 

   Hooker je vyslán k pronásledování 

rozbité nepřátelské armády, ale je 27.11. 

1863 poražen Cleburnem v bitvě u 

Ringgold Gapu. Vítězství u Chattanoogy 

byla jedna z nejdramatičtějších událostí 

války, která způsobila, že se Unii otevřely 

dveře k invazi na hluboký jih a 

následnému obsazení Atlanty 

v následujícím roce. Braggova armáda 

ustoupila do Georgie. Je stále 

bojeschopná, nicméně utrpěla taktickou 

porážku a ztratila asi 10% sil. Ztráty unie 

jsou podobné, ale lépe se stím 

vyrovnávají. Jefferson davis je konečně 

donucen Bragga odvolat a nahradit jej 

Josephem C. Johnstonem, dosud 

velícímu oblasti Mississippi. Bitva o 

Chattanoogu je i pro Granta poslední, 



kterou kdy vybojoval na západě. Teď už jen čeká na následné jaro a je před ním úkol 

vypořádat se přímo s Leem. 

   U výše již zmiňovaného Knoxvillu zatím probíhá útok Longstreetových rebelů proti 

pevnosti Fort Loudon, tvořící důležitý opěrný bod v linii Burnsideových fedferálů. 

Tato pozice je ale příliš opevněna a Longstreet je s velkými ztrátami odražen. 

Nakonec se snah o dobytí musí vzdát a velí k přesunu svých vojsk do Blains Cross 

Roads. Navíc stejně nemá dostatek obléhajících děl a ke všemu jej ještě ohrožují síly 

modrých stahujících se sem na pomoc. A když už jsme u toho dělostřelectva… i na 

obsazený Fort Summter stále dopadají yankeejské granáty a i když už si posádka na 

každodenní příděl nepřátelské munice začíná zvykat, přece jen – 11.12. dostane zásah 

přímo muniční sklad a exploze si vebere svou daň. 

   Na konci listopadu se dává do pohybu i Meadova Potomacká armáda. Pokouší se 

obejít Leeovo pravé křídlo, ale po celé jižanské linii narážejí Yankové na silně 

bráněné pozice. Přes veškerou snahu se nedaří secesionisty obklíčit, armáda trpí 

hromadnými dezercemi a Mead se nakonec musí stáhnout do výchozích pozic. O 

něco lépe si pak vedou voje gen. Bankse, které se asi před měsícem vylodily na 

pobřeží Texasu a postupují podél Rio Grande do vnitrozemí, cestou se zaměřujíce na 

likvidaci pobřežních opevnění… 

                                                                                     Jožin 

 

+++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++ 

 



               OHLÉDNUTÍ ZA…. 

 

…za jedním pěkným, nepříliš oficiálním, 

nicméně pravidelným,podzimním setkání 

 

 
pořádaném osadou Jižní stopa na jejich 

kempu na staré dobré Náhodě.Paprsky 

slunce se odrážely od říční hladiny Velké 

řeky i rostoucího koberce barevného listí, 

neklamného to příznaku nastupujícího 

podzimu. Vraťme se těch pár měsíců 

nazpět a vzpomínejme… 

+++++++++++++++++++++++++++++++ 

+++++++++++++++++++++++++++++++ 



++++++++++++++++++++++++++++++++ 

+++++++++++++++++++++++++++++++ 

 

 

 

 

 

 

  Z LODNÍHO DENÍKU 
           aneb   Poprvé na řece 

5. část vypravování starých říčních vlků o jejich 

trudných začátcích v letech šedesátých minulého 

století. Navazujeme v místě kde minule vyprávění 

skončilo…. 
Karel, ve funci hlavního kuchaře nás nemusí dvakrát pobízet. Každý mu hzbitě 

podstrkuje svoje nádobí a hladově polyká. Zatím své sliny i když to hovězí na divoko, 

byť z konzervy, lákavě voní 

   Po večeři se samozřejmě hlásí žízeň a s nívelká touha po pivě, jíž je těžké oddolávat. 

Ale kde ji zahnat? Po krátké studii mapy se Karel rozhoduje pro Holubov. Lesem je to 

tak tři kilometry a může přitom být i nějaká legrace… a holubovcký krčmář již jistě 

čistí trubky v předtuše, jak se mu zvedne akumulace. Slávek jde s Fanóšem a Karlem 

jako tři mušketýři a Pavel s Pakynem prý zatím ohlídají děvčata. Ta na poslední chvíli 

samozřejmě rozdávají rady jako že máme být 

brzy zpátky a to zase my, jako vždy, ochotně 

slibujeme. 

   Natahujeme krok a svěže pospícháme kolem 

Křemžského potoka, nevelké to říčky, která 

nicméně pohání zdejší elektrárnu. Hradní 

rozvaliny užmáme za sebou, ale ještě slušný 

kousek cesty nás čeká. Bublavá říčka 



námprozpěvuje v ústrety, naše fantazie na ní kreslí ty nejdivočejší peřeje a v hrdle 

pomalu vysychá. Vpravo míjíme nějaké chaty a po chvíli přecházíme po nějaké lávce 

řečiště u jakéhosi, snad mlýna. Jsme venku z lesa a na silnici, která se stáčí vlevo a šplhá 

nahoru do stráně, za níž tušíme vytouženou oázu. Tato představa zrychlila náše kroky – 

a skutečně. Ze stínu košatých stromů, jistě značně starých, na nás pomrkávají okna 

zdejší krčmy. Máme štěstí, že nemáme zavřeno, jak jsme se báli. Na nebií pohasínají 

poslední večerní červánky, když v začouzené místnosto usedáme k hodovnímu stolu. 

Cigareta a pivo, ještě pivo a cigareta, pro chuť párek a zase pivo, nějaká ta tvrdá a 

venku je znenadání tma, že bys ji mohl krájet. Je ale třeba jít nazpět. Na kuráž jsme se 

již napili, tak se snad té tmy nebudeme bát. 

   Po silnici to ještě jakž takž šlo. Když se však nad námi zavřely těžké koruny lesních 

velikánů azačalo znova krápat, to už se nás zocňovaly jiné pocity. Ne, že bychom se báli 

té neproníknutelné tmy, to tedy zase ne! Copak jsme nějací sralbotkové? A abychom to 

dokázali, vymýšlíme si všelijaké hrůzostrašné příběhy. Každou chvíli se zařízne do 

vůkolních temnot vyděšený skřek, jak působivě podbarvujeme naše povídání. 

   Oči nás již opravdu bolí, jak je marně zabodáváme do té prokleté tmy. Ještě abychom 

tak sešli z pěšiny. A baterky jsme si nechali 

doma – tedy v táboře.Opatrně tedy klademe 

nohu přes nohu, rukama osaháváme tmu 

před sebou a doslova si dýchýme na záda. A 

ta klokotavá, polovyschlá říčka, která se 

nám zdála tak rozpustile milá, ta se nám 

teď odkudsi zdola mumlavě vysmívá. 

   Najednou, přímo do našich uší, zabřeskl 

děsivý výkřik, že jsme na okamžik hrozným 

úlekem téměř zkameněli. Hned se nám 

rozklepala kolena a chtělo se utíkat – nohy 

však neposlouchaly. Že bychom se báli? Honem se ohmatáváme a v obavách toho 

nejhoršího opatrně kolem sebe čicháme. 

   „No, to se divím, ono je všechno v pořádku, žádný malér,“ s úlevou prohodil Karel, 

hlasem ještě poněkud přiškrceným. 

   „Kluci, to je hrozný,“ blekotá ze tmy Fanošův hlas 

   „Ty blboune, co tak řveš? Dyť mě mohla klepnót pepka…“ ozývá se Slávek. 

   „Když já se tak hrozně leknul, ale fakt hrozně, že jsem to nevydržel a musel jsem 

zařvat,“ vysvětluje už klidněji Franta. 

   „Prosím tě, čeho?“ vypravil ze sebe Karel. 

   „Počké, co to jenom je? No ja, haluz – potvora jedna,“ ulevil si Franta a začal 

vysvětlovat: „Jak tak opatrně kladu před sebe nohy, tak najednou jakoby se mi šinula 

po lýtku lidská ruka. Nevím, jak by přitom bylo vám?“ 

   To uznáváme a chápeme a raději se již nehodláme více zdržovat a v husím pochodu 

pokračujeme dále. Byla to ještě ale celá věčnost, než jsme se dostali pod zříceniny. To 

jsme poznali jen podle lávky přes vodu, kterou jsme museli nahmatat. Pak už se lépe 

dýchalo. Už jsme skoro doma, ještě kousek a již každý, s vypjatou hrudí šlape kolem 

elektrárny a vůbec nepochybujeme o tom, že jsme hrdinové. 



   Tak zase mezi svými. Copak asi dělají? Už je dost pozdě, tak asi spí. Spal však jen 

Pakyn. Zdena s Elou ještě školí a zpovídají Pavla, který tak dostává důkladné životní 

lekce. 

   Krátce sdělujeme dojmy z cesty a snažíme se usnout. Dlouho se nám to nedaří, tak 

nám ta hrůzostrašná cesta rozjitřila nervy. Nasloucháme hukotu peřejí, které zní do 

noci mnohem mohutněji a dalo by se říci, že i strašněji. A co Křemžský potok. Pod 

hradem se neustále kroutí, jakoby dostal strach před splynutím s Vltavou. Snad proto, 

že už to pak nikdy nebude on a nikdo ho víc nepozná. Ale cestu zpět už nemá a je 

pohlcem vodami Velké řeky. 

   Kapky deště se s jemným dupotem opět roztančily na našich stanech a nakonec přece 

pomalu usínáme. Tak dobrou noc. 

 

9. srpna 1962 

                                        ODDECH POD DÍVČÍM KAMENEM 

 

   Ráno nás probouzí jakýsi šramot mezi stany a opatrný, tlumený hovor. To je nějaké 

divné. Což vystrčit hlavu? Ale pak po ní jeden nějakou chytne… ono to není jen tak: 

kdoví co je tam za vejlupky? Ale ne, je to Karlův hlas. A u sousedů už se to též hýbe a 

Fanóšovy chlupaté nohy se hrabou ze stanu. Jen Pakyn s Pavlem ve svém kamuflovaném 

jehlanu ještě chrabře zařezávají. 

   „To je dost, že vstáváte, vy ochrapové. 

Tož Ahoj!“ 

   A tak jsme byli pozdraveni posledním 

členem naší výpravy. Toť se ví, byla to Jiřa, 

která byla za ranního rozbřesku přivedena 

Karlem z Třísova. Tak a to už jsme všici – 

pět zlotřilců a tři andělé. 

   „Vlastně strýcu, my bysme měli dělat 

fóry. Kdo to jaktěživ viděl, tak brzo nás 

budit,“ ozval se ospale mžourající Fanóš. 

   „A ten strach, co jsme zažili,“ přitakávají ostatní. 

   „Nekušnite a buďte rádi, že máte hotovou snídani,“ zarazil nás Karel – a tím i získal. 

Pavel s Pakynem ještě stále ve svém jehlanu chrápou, zato Ela se Zdenou se již s naší 

Jihočeškou vítají a vůbec jim nevadí, že ještě nevidí na oči. No a pak jsou po jemných 

domluvách nuceni opustit teplé přikrývky i ti poslední dva spáči, třebaže jaksi neradi. 

   Pod starými smrky to výborně chutná, ale zároveň si uvědomujeme, že dochází zásoby. 

Abychom nedopadli jako v Krumlově, je rozhodnuto jít nakoupit do Třísova. Na cestu 

se vydávají všici. Nebylo to daleko a noční dobrodruhy začíná mrzet, že si včera na pivo 

nezašli raději sem. 

   Počasí dostalo konečně rozum a na 

vyprané obloze se škádlivěusmívá sluníčko. 

Je něco málo po desáté a nikam 

nepospícháme, času dost a dost. Míjíme 

staré kelstké hradiště, kde naši pozornost 

upoutaly pěkné brambory. Bohužel, dosud 



na poli. Krást ale přece nebudeme, nejsme žádní pobudové. Peníze máme, tak si 

můžeme koupit co potřebujeme. No jo, ale kde? 

   Hospoda zavřená, kvelb zavřený a nikde nikdo, kdo by nám dal aspoň dobrou radu. 

Ze zoufalství se vydáváme na průzkum dvora za hospodou. Třískáme, voláme, řveme – 

všechno marné. Nikdo nás nebere v úvahu…. 

 

                                                                              Stréc Slávek 

 

      A JAK TO DOPADLO ZJISTÍTE PŘI POKRAČOVÁNÍ V PŘÍŠTÍM ČÍSLE 

 JAN PALACH  +  19.1.1969 
 

 

 

  

 

 

 

 

 
                                                   
 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                   JAN PALACH trampem  (foto od Rysáka) 



 

 

               THIS  TRAIN…..   

 

   Syčí to, kouří to, houká to, jede to…co je 

to? Správně uvažujete. Je to parní vlak 

z doby, kdy ještě jezdily vagony 

s dřevěnými lavicemi přes pražce natírané 

živicí a dehtem. Pro vás, milovníky starých 

časů a vlastně pro všechny kdož ještě stále 

používají služeb ČD (což ovšem při 

množství současných dopravců už nemusí 

být pravidlem), pro vás tu mám jednu 

zajímavost, o níž možná ani nevíte. Ty, co 

mají rádi cestování a nezajímá je jen cíl, zvu zase jednou tímto na Šumavu zhlédnout 

jednu tamní záhadnou trať, po níž snad ale ani jednou neprojel žádný vlak. Její 

návštěvu můžete třeba spojit s plavbou po 

Vltavě či návštěvě Soumarského rašeliniště. 

Obé je nedaleko. 

   Jistě sami dobře víte, že už od svého vzniku je 

volarské nádraží velevýznamným železničním uzlem, kde se setkávají tratě hned ze 

třech směrů – od Českého Krumlova s odbočkou na Černý Kříž a Nové Údolí a také 

z Čičenic a Strakonic. Pro spoje od 

Prachatic a Krumlova nebylo pokračování 

do Nového Údolí až tak velkým 

problémem. Jinak tomu bylo ve směru od 

Strakonic. Tam musely vlaky nejprve 

dosíci volarského nádraží, kde museli 

následně cestující nutně přestupovat.  

   I vymyslela jedna moudrá hlava, že by 

mezi Soumarským mostem a Volary bylo 

výhodné postavit speciální, 700m dlouhou 

odbočku, aby tak vaky nemusely úvratovat 

a cesta z Vimperka do Haidmuhle, 

potažmo až do Pasova, by se výrazně 

zkrátila. A to i časově, což by samozřejmě 

znamenalo menší náklady. I jali se 

počátkem 20. století tento projekt 



realizovat. Bohužel se ale relativně brzy ukázalo, že tato myšlenka, ač se zdála býti 

podnětnou, je ve své podstatě na houbeles. Zvláštní je, že tenkrát nikoho netrklo, že 

lokomotivy tohoto „boubínského expressu“ potřebují po náročném stoupání na Kubovu 

Huť nutně dozbrojit uhlím i vodou… a to se dalo provést pouze ve Volarech. Relativně 

dobrý technický nápad tak byl hned ve svých počátcích odsouzen k zániku> Od r. 1910 

tak technická spojka ležela ladem, dokonce ani pamětníci si nevybavovali kdy a zda 

vůbec byla používána. Vždyť v podstatě už krátce po jejím dokončení, ještě před Velkou 

válkou, z ní už byla odstraněny výhybky a podána žádost o její oficiální zrušení. Bohužel 

žádný dokument o 

o vytrhání kolejí a dokonce ani o odstranění jediného ocelového mostu neexistují a 

badatelé v železničních archivech také na nic nepřišli. Úplně jakoby se zdálo, že už 

tenkrát se někdo pečlivě snažil tento nepovedený projekt v tichosti zamést pod koberec. 

   Přesto, budete-li se pečlivě dívat, můžete na 

svých toulkách na určitá torza této volarské 

spojky místy narazit. Ne moc. Většina už po 

II.WW, když se strhávaly roubenky a probíhala 

nová urbanizace, skončila ve Volarech jako 

stavební materiál. Co se tedy bývalé trati jako 

takové týče, bezesporu se dá zařadit do kategorie 

těch mrtých. Projít už se můžete jen po zbytcích 

náspů, pozůstatcích štěrkového lože a rozeznat 

jdou sem tam i místa, kde ležely pražce. Zlatým 

hřebem by se daly označit zbytky mostu, i když z něj zbyly jen kamenné zdi. Ale budete-

li někdy brousit kolem zmiňovaného rašeliniště (mimochodem – suprové místo), třeba se 



vám podaří na tuto opuštěnou, tajemnou a zapomenutou spojnici narazit. A i kdyby ne, 

bohatě vám to vynahradí nádherná okolní šumavská příroda. 

                                                                                                       Quaketakwa 

 

 

    S BOMBASTICEM JE KONEC 
Chráněným Kokořínskem už léta hýbe spor zda likvidovat nelegální kempy trempů, 

kteří si ve zdejším spletitém systému skal a roklí zakládali pod převisy svá tábořiště. Za 

„nejluxusnější“ z nich platil po léta kemp Bombastic, největší a nejvybavenější 

z místních fleků. Nakonci listopadu jej nechal zlikvidovat správa CHKO, která má 

v plánu postupně se zbavit všech 

nepovolených kempů v oblasti, kterých by 

zde mělo být něco okolo stovky. Prvních 

dvacet už mělo padnout, Bombastic byl asi 

nejznámější. Trampové zpravidla 

nevybudovali víc než posezení s ohništěm, zde 

si ale v odlehlé rokli za pomoci kulatiny a 

montážní pěny postavili celou chatu. Na 

palandě a dalších lůžkách se tu pohodlně 

mohlo vyspat několik lidí, nechyběla ani okna 

a suchý záchod. To už je ale minulost a kde 

stával srub zbyla jen holá skála. Spolu 

s Bombasticem padla i další místní známá 

tábořiště Mrtvý dítě, Gaspáčo a Danyho 

kemp, na řadě jsou Hluboký důl a U 

Tlusťocha. 

   Na sociálních sítích mezitím dále zuří 

vyhrocená výměna názorů. Podle části 

místních s trampy v oblasti nikdy nebyl 

problém. Ten vznikl v momentu, kdy se na 

internetu objevila aplikace s polohami kempů vyzývajících k jejich návštěvě. Její autoři 

uvádí, že chtějí, aby měl k nelegálním kempům přístup každý. Podle toho to dopadá. Od 

té doby přibylo odpadků a z lesa mizí více dřeva. Je očividné, že by se mohlo jednat o 

taktikumístních odpůrců trempů naqhrávající tak ochranářům a samozřejmě 

archeologům s jejich tvrzením, že celá oblast patří mezi cenná naleziště a trampové je 

svým tábořením ničí…. 

                                                                           T. Klézl  /  foto J. Plíhal 

 

 Co dokážou čeští trampové, „milovníci přírody“: Neskutečné neumětelství, nevkus a surovost | 

Stream 

       

 

 

 

https://www.stream.cz/humory-umele-inteligence/co-dokazou-cesti-trampove-milovnici-prirody-neskutecne-neumetelstvi-nevkus-a-surovost-64732453#dop_ab_variant=0&dop_source_zone_name=hpfeed.sznhp.context&utm_source=www.seznam.cz&utm_medium=sekce-z-internetu
https://www.stream.cz/humory-umele-inteligence/co-dokazou-cesti-trampove-milovnici-prirody-neskutecne-neumetelstvi-nevkus-a-surovost-64732453#dop_ab_variant=0&dop_source_zone_name=hpfeed.sznhp.context&utm_source=www.seznam.cz&utm_medium=sekce-z-internetu


 

 

 

 

         STOPA VEDE NA KAMEJK… 
 

   V půlce prosince uspořádala 

protivínská T.O. Černý havran pro 

kamarády tradiční předvánoční 

výstup na pro ně posvátný Kamýk. 

Sraz byl na základně „U padajících 

šraňků“ kde bylo možno odložit bágly i 

případné  hudební  nástroje,  protože v 

plánu bylo šlapat jen tak nalehko. 

Odtud, po krátké degustaci se 

vyrazilo vzhůru do hor tam, kde 

nebe je vysoké a modré a kde 

nahatý bukoviny bejvaj zahalený jen do 

vůně vánočního grogu linoucího se ze 

Suchýho kempu. Vzpomínkový kříž pak byl 

svědkem každoročního zamyšlení a 

duchovního spojení s těmi kdo už 

svou životní stezku ukončili. Večer 

pak byl ve znamení zalomení si 



palců s dalšími příchozími na vánoční slezině a pořádné muzikantské řádění. 

 

 

           V HLAVNÍ ROLI TUNEL 
Nelze neobdivovat tvůrčí potenciál a píli plzeňského trampského autora Jana Frány – 

Hafrana. Když k tomu přičteme ještě zátěž hlavního pořadatele a organizátora 

celostátní literární soutěže Trapsavec, spoustu dalších aktivit a také pochopitelně 

zaměstnání, nezbývá než smeknout 

klobouk. 

   Tentokrát máme v hledáčku Hafranovu 

nejnovější knihu – Případ rozeklaného 

tunelu, jejíž děj nás zavádí na Slovensko, 

kam se Hafranova fiktivní osada Daisy 

vydala na velký vandr a kromě toho také 

objasnit podivné zmizení tří českých 

trampů. I v tomto případě zůstává Hafran 

věrný svým hlavním postavám, i když se 

v průběhu bobtnajícího příběhu k nim 

přidávají další a další osoby, rozvíjející 

nosnou dějovou linku různými směry. 

Zaujmou popisy přírody slovenské 

Vrchoviny, ale především to, s jakou 

přirozenou samozřejmostí vplétá autor do 

děje a jednotlivých etap pátrání nejen 

běžné rozhovory osadníků, ale i osvěžující 

dialogy ve slovenštině, čímž neplánovaně 

podtrhuje i hodnověrnost děje. Svou roli 

v tomto případě ale hrají rovněž pověsti o 

záhadných, a to nejen lesních bytostech, vstupujících postupně do dění v místech pohybu 

Hárošovy party. A jako by nestačily všechny tyto přízraky a záhady, události zahušťuje 

ještě objevená smrt dívky a jejího někdejšího partnera, což nastoluje samozřejmě 

dohady o tom, zda tato nečekaná úmrtí nějak nesouvisí se zmizením tří trampů 

v začátcích knihy. A další ingredienci v této kaši tajemných událostí i její souvislostí je 



tamější mafie, opomenout nelze ani vynořivšího se Divokého muže, Sudičku a do vašich 

úvah o pachatelích se připlete i divoká zvěř. Nezodpovězených otázek, motivací a 

zákonitě i podezřelých je najednou víc, než je vůbec zdrávo. Alespoň pro vaše 

sebevědomí luštitelů detektivních záhad. 

   Obdivuji Hafrana, jak dokáže vytvořit tak složitou a přitom hodnověrnou situaci, 

proplétat nitky sice nečekaných, ale logických souvislostí a až do konce udržet čtenáře 

v napětí, aby nakonec zjistil, že je všechno úplně jinak, než si sám v duchu vydedukoval. 

   Kniha opětně vyšla v nakladatelství Klika, jako obvykle s příjemnými ilustracemi 

Pavlís a obálkou Hadžiho. Tentokrát se tvůrčím způsobem podílel i Joko, který dohlížel 

nad správností slovenských dialogů. 

   Já se musím pochluibit, že jsem tento detektivní román od Hafrana obdržela v podobě 

dvou vázaných knížek, které tak rozšířily narůstající řádku těchto Hafranových 

unikátních originálů, které jsou pro mne něco jako modrý Mauricius… 

   Ale vy si i tentokrát můžete pořídit výtisk nové Hafranovy detektivky nejen ve 

vybraných knihkupectvích, ale i formou zásilky přes Trampský magazín, nově pak i 

prostřednictvím členství v Daisy Clubu, který Hafran pro tuto příležitost založil. Knihu 

si můžete objednat třeba na www.hafran.cz, ale i mailem, přes facebook či osobně u 

Hafrana. A s platbou si nemusíte dělat starosti, platíte totiž až při doručení zásilky, což 

je opravdu rychlé. Navíc jako člen klubu se můžete těšit i na Hafranovo osobní věnování 

přímo v knize, ex-libris, speciální klubový obal knihy aq dokonce i malý dárek. A když 

k tomu připočtu ještě úžasný zážitek z knihy – je to víc, než  si jakýkoliv čtenář může 

přát. 

                                                               Hanka Hosnedlová 

 

 

          V  ROCE  POSLEDNÍ 

 

   Prosincové Setkání s trampskou 

písničkou v českobudějovické Besedě 

bylo poslední v roce 2023. Díky různým 

firemním, spolkovým a jiným akcím byla 

hospoda nabitá k prasknutí a tak se 

k nám do rezervovaného prostoru snažili 

http://www.hafran.cz/


vecpat i někteřé neznámí a nezvaní hosté. Ale také naše řady tentokrát, ačkoliv se 

někteří pravidelní hosté nedostavili, 

rozšířili pozvaní nováčci, takže bylo 

skutečně veselo. Muzikanti byli v plném 

obsazení a síle a tak se vše odvíjelo 

v příjemném duchu. A tóny kytar zněly 

i po zavírací době. Zvláštní atmosféru 

podpořilo i rozdávání drobných 

symbolických dárečků a opakovaná 

přání hetkých svátků vánočních, jakož i 

setkání v roce novém. 

   Takže doufejme, že se opravdu zase všichni sejdeme v roce se čtyřkou na konci. A už 

dnes se na to těšíme. 

                                                                       /h/    foto Láďa Kolář 

 

 

           OLIVA SE VRACÍ 
   Tak jako známí autoři detektivních příběhů, třeba Agatha Christie se svým Herculem 

Poirotem či slečnou Marplovou nebo Sir Conan Doyle se Sherlockem Holmesem. Stále 

vracejí své specifické poněkud extravagantní hrdiny do hry, ani trampská autorka 

Jaroslava Šálková – Kavče není vyjímkou.  Již  před  několika  roky stvořila  postavu 



bývalé sekretářky věhlasného ptažského advokáta a 

nesporně osobité obyvatelky chatové osady – Olivy 

Foglové, která má zvláštní schopnost vždy se 

nachomýtnout k nějaké záhadě anebo přímo zločinu. 

A podobně jako slečna Marplová svým logickým 

uvažováním a neodraditelnou vytrvalostí rozplétá 

klubko událostí vedoucí ke konečnému vyřešení. 

   Autorka tentokrát hned v úvodu detektivky Srpnové 

bouřky aneb Zločiny v chatové osadě naservíruje 

čtenáři zcela jasnou a nezpochybnitelnou vraždu před 

krčmou U Přístavu, a to včetně jejího pachatele. Hned 

na to ale zamotává vývoj 

událostí vstupem dalších 

osob, nezřídka trochu 

podivných, do děje a hlavně 

díky Olivě a jejímu psu Watsonovi, řečenému Vacínek. 

   Zavede nás do Staré osady, jejíž boudy nesou názvy 

jednoznačně připomínajícíé Divoký západ, kde Oliva již dva 

roky tráví čas na své chatě První hlídka, ve společnosti dalších 

obyvatel této chatové osady – docenta Jeřábka, sběratele 

sešitových románů, hromotluka Tóni a bohémského malíře 

Jana Kutíka s jeho modelkou, 

básnířkou Karen. Při čtení 

podrobného popisu osady, chat, údolí a jeho okolí se 

nemohu zbavit utkvělého pocitu, že Kavče nepochybně 

vychází z konkrétního prostředí, které důvěrně zná. Tak 

živě líčí všechny okolnosti a detaily, že si připadáte, jako 

byste tam byli se všemi těmi vyfabulovanými figurkami, 

aktivně zapojenými do dění. Na scéně se samozřejmě 

objevuje i zástupce státní moci – kapitán Kroucký, který 

střídavě Olivu odmítá a vyhledává, protože její pátrací 

postupy a způsob vyhodnocování zjištěných faktů vedou 

zcela evidentně zřetelněji k cíli neý jeho striktně 

vykalkulované závěry. 

   Přestože čtenář od prvních stránek knížky zná osobu 

vraha, překvapí ho konečné a naprosto nečekané rozuzlení zamotaného příběhu, 

odpovídajícího na otázku proč byl zločin spáchán. Takový závěr byste ani ve snu 

nečekali. 

   Přestože tato detektivka vyšla ve dvou dílech papírově v limitovaném počtu deseti 

kusů, máte možnost si ji přečíst nebo stáhnout zdarma a naprosto legálně na webových 

stránkách – www.rodocapsa.cz kde Kavča prezentuje svoji  tvorbu. 

   A ještě něco – přemýšlivá Oliva rozhodně nehodlá jít do důchodu, a tak Kavčeti 

nezbývá, než jí zase vymyslet další nový příběh, který by zaujal i čtenáře. A navíc je 

pravděpodobné, že sebrané Oliviny příběhy vydá nějaké renomované nakladatelství, 

pokud budou přátelé pilné autorky úspěšní.        HANKA HOSNEDLOVÁ 

http://www.rodocapsa.cz/


          Kamarádi a kamarádky. 

   Přijměte prosím smutnou zprávu. Ve 

věku 102 let nás opustila kamarádka 

Liduška Slavíková – Lidla, Nanučka – 

vdova po legendárním trampském 

hudebním skladateli Jožkovi Slavíkovi 

z T.O. Kamarád Choceň. 

   Zároveň to byla poslední žiíjící členka Zimní trampské partyzánské brigády „BÍLÁ 

RŮŽE“ vedené Bobem Hurikánem, členka hudebního souboru Kamarád, milá 

kamarádka, která by se rozdala. Všichni jsme jí měli rádi a budeme na ni vzpomínat u 

našich táborových ohňů.    ČEST JEJÍ PAMÁTCE. 

 

 

 

 

 

 

      SRBICKÁ VÁNOČNÍ COUNTRY 
 

   Fotky z vánoční sleziny s kapelou Na 

poslední chvíli a dalšími vám na poslední 

chvíli předvádí kamarád Boránek… 
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   A JEŠTĚ PÁR UKÁZEK OD „HUGA“ A Z JIŽNÍ ŘEKY 
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VIZ ZVADLO:  TRAMP CLUB PRAHA SI DOVOLUJE ZVÁTI NA ZNÁMOU 

AKCI ŠIROKÝ OKRUH KAMARÁDŮ….. 



 

 

 

 

 

 

 

 

 


